
                                                    Houbový Hloubětín 
 
 

Slibovat někomu na samém konci října vycházku po 
Praze s krásným počasím  a  s pohodlným  sbíráním hub ve 
velkoměstě jakým jistě Praha je, to by se asi neodvážila ani 
žádná z  organizací které se tím zabývají v hlavním městě 
profesionálně. Také naše procházka měla skromnější 
pozvánku. Projít se Hloubětínem, všimnout si změn které se 
udály od doby kdy byl Hloubětín v roce 1922 přičleněn, jak 
se tehdy říkalo k „Velké Praze“. Přejít zalesněný hřeben, 
jenž odděluje Hloubětin od místní části Aloisov, součásti Kyjí 
a projít se kolem druhého největšího pražského rybníka, poobědvat a vlakem se  po poledni vrátit na 
Masarykovo nádraží.  

Scénář pro dnešní dopoledne byl daný, tak jsme  od stanice metra ještě popojeli tramvají do 
středu sídliště Hloubětín. Právě jedno z prvních pražských panelových sídlišť může dobře posloužit 
k porovnání změn které v Hloubětíně za ta léta nastaly. V době přičlenění ku Praze, v těch třicátých 
letech zde bydlelo v takové spíše vesnické zástavbě kolem návsi se „Starou hospodou“ a kostelíkem 
zasvěceným svatému Jiří jen něco málo přes 3 tisíce obyvatel. Z východu a jihu vše obklopovaly louky 
pole a les. Tedy ještě dostatek prostoru pro časy příští. Takový hloubětínský „velký třesk  přišel v roce 
1961 s výstavbou sídliště Hloubětín. Vklínilo se mezi původní skromnou zástavbu. Rozdíly v bydlení 
byly veliké. Vždyť hned za bloky paneláků se ještě dodnes  říká „ v chaloupkách“. 
 
 Tak jako na většině míst v Praze, není ani tady dnes nic jako bývalo. Do Hloubětína jezdí místo 
několika autobusů za den vlastně všechny druhy MHD včetně metra a ani to staré sídliště není stejné 
jako v sedmdesátých letech. Paneláky se opravují a východním směrem na ně  navazuje  nová velice 
zajímavá výstavba. Je to sice také panel, ale odlévaný na místě, systém, jenž dává větší možnosti 
architektům. Počet místních obyvatel se tak za ta léta přehoupl přes 12 tisíc, možná i více. 
 
        Moderní architektura postupně nahrazuje starou zástavbu 

 
Rodinné vily navazující na panelové sídliště se chaloupkám již nepodobají ani s největší 

představivostí. Jen vzrostlá zeleň v zahradách a aleje v ulicích dávají tušit že tu kdysi byla úplně jiná 
zástavba o mnoho skromnější. Tak tedy zbyl  jenom ten název jedné z místních ulic, „ V Chaloupkách“. 

 

 



Vilky se zahradami máme za zády a před námi zalesněný hřeben, táhnoucí se téměř podle 
celého Hloubětína. Je to takový zvláštní les, namíchané snad všechny druhy listnáčů a jak to na 
podzim ani jinak být nemůže souvislý koberec  listí spadaného na zem. Stoupáme cestičkou do kopce 
a první houbové nálezy na sebe nenechaly dlouho čekat. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Krásné bedly i nějaká babka, udržet turistky pouze na 
cestě by byl asi  nadlidský úkol. Tak tedy sbíráme !!!   

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Na vrcholu lesa se cestička stáčí podle zahrádkářské 

kolonie, vede stále lesem ale přitom dává  nahlédnout do 
zahrádek. Je to docela zajímavá podívaná, co zahrádka 
s chatkou to originál, český kutil dokáže opravdu zázraky. 

 
 Ale  také se dokáže postarat o zahrádky, některé jsou 

přímo vzorné a skoro se nechce věřit že je konec října, co vše 
je ještě v květu. Zahrádky jsou sice pěkné ale po nálezu 
dalších houbových úlovků se opět  rozbíháme po lese.  
 

 
 
 
 
 
 
 
 

 



Tak pomalu ale přece se dostáváme na druhou stranu kopce ke kyjskému rybníku v Aloisově.  
Osídlení v bezprostřední blízkosti rybníka si nese  název ještě z Rakouska - Uherska. Celé území 
vlastnil kdysi  císařský generál Alois Gonzag z Lichtensteina, jinak také kníže z Lichtensteina. Byl to 
vlastně dvorec jak se tehdy říkalo. Název Aloisov souvisí pravděpodobně s vděčností. Alois Gonzag  
když dvůr likvidoval, osobně rozdal pozemky drobným domkářům. 
 

 Ulicí s názvem Tálinská jak se u rybníka sluší se dostáváme na břeh, a ta dopravní 
značka také něco vypovídá, ve středu jezera je ptačí rezervace. 

 
Procházka  podle druhého největšího pražského rybníka, Kyjského by měla být takovým zlatým 

hřebem naší dnešní vycházky. Břehy obrostlé vodními rostlinami, podél nich podzimem vybarvené 
břízy a další nejrůznější listnáče, uprostřed rybníka ptačí ostrov, dokola posedávající rybáři, atmosféra 
připomínající jihočeskou krajinu.  

Ani se nechce věřit že v padesátých letech  se tato část Kyjí  měla jmenovat Moskva a to i přes 
odpor místních obyvatel. Nakonec asi zvítězil zdravý rozum. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  

 
 

 
 
 
 
 
 
 
  
 

 
 
 
 
 
 



      Zahrádka v oblíbené hospůdce U Eriky je sice otevřená, nás ale přilákalo jiné posezení 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
I pohled přes rybník je zajímavý. Od experimentálního objektu s názvem „Artefakt“ vlastně 

zmenšeného modelu rozhledny postavené z náletových dřevin bez jediného hřebíku nebo šroubu, po 
panorama Kyjí, v dnešní době sice patřících ku Praze ale s minulostí sahající až do 11.století, se svojí 
dominantou opevněným románským kostelem svatého Bartoloměje. Tvoří ji i nově opravená budova 
základní školy, kulturního domu v němž sídlí městská policie s restaurací Šimanda, až  po, naštěstí 
daleko  na obzoru obrovitý komín malešické teplárny a spalovny.  

 
 Kyjským rybníkem náš výlet ještě zdaleka nekončí. Před námi je mírné stoupání a po jeho 
zdolání se dostáváme  k zahrádkářské kolonii s příhodným názvem „Za Horou“. 
 
 
 

 
 

I tato jedna z největších pražských zahrádkářských kolonií je ze severní strany obklopena 
lesem, to je ta „hora“ v jejím názvu. Lesní pěšina je uzoučká, tak akorát na husí pochod. 

 
 
 



A právě tím husím pochodem se dostáváme na úplně novou hráz 
Kyjského rybníka. Založen již ve 14. století arcibiskupem Arnoštěm 
z Pardubic, zakladatelem zdejšího rybníkářství, není jen vodní plochou 
zajímavou pro ochránce přírody, ale i se suchým poldrem Čihadla chrání 
Prahu  před záplavami. Proto byl v letech 2007 – 2010 revitalizován, 
přičemž z něj sací bagr odsál neuvěřitelných  69 tisíc kubíků bahna. 
V jeho horní části, kde do něj vtéká Rokytka, byla oddělena jeho část jako 
sedimentační nádrž a na hrázi postaven nový, velmi důležitý motorem 
ovládaný posuvný jez. Právě tady se rozhoduje kolik vody se Rokytkou 
pošle do Vltavy. 

 
Přešli jsme přes jez a jsme před kyjským nádražím. Před námi je 

poslední taková malá sportovní vložka. Podchod jenž nahradil jeden 
z vůbec nejnebezpečnějších přechodů přes koleje. Závěrem již nezbývalo 
než doplnit tekutiny a kalorie ve slibované hospůdce Šimanda.  

 

 
26. října 2017 v  Hloubětíně, Aloisově a Kyjích za pěkného podzimního počasí 

            kroniku napsal Mirek,  několik fotografií poslala Marie Petrson 
            Celý výlet se starala o vnoučata a přitom  nás ještě sledovala s foťákem Jiřina Žípková, 
            byla by to nespravedlnost kdyby se vůbec v kronice neobjevila. 
 

 
  


